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Oberländerova vila
vila stojí v ulici, která nese jméno významného archeologa a úpického rodáka 
dr. antonína hejny. dům byl původně v letech 1867 až 1876 sídlem úpických 
továrníků. Poté zde fungoval první telegrafní úřad. v roce 1922 architekt pro-
fesor heinrich Fanta z Brna navrhl pro továrníka F. m. oberländera přestavbu 
objektu, jejíž podoba se dochovala dodnes. 
vila je významným dokladem výstavby a průmyslového rozmachu města úpi-
ce v první třetině 20. století. Představuje klasický příklad velkorysé přestavby 
původně klasicistního domu, přičemž přáním stavebníka nebyla touha po sou-
časných „výstřelcích“ moderní architektury, ale představa solidní, okázalé, 
a přitom tradicionalistické architektury. 
syn F. m. oberländera, Filip (1875–1911), byl vášnivým lovcem a cestovate-
lem, zemřel v súdánu při lovu buvola.  o svých výpravách vydal knihu Ja-
gdfahrten in nordamerica. ve třicátých letech 20. století ve vile pobývala 
filmová herečka adina mandlová, která byla milenkou maxe oberlände-
ra. ve svých pamětech vzpomíná na její luxusní vybavení, umělecké sbír-
ky, nábytek a život v úpici.     
Jakub oberländer přišel z náchoda a zpočátku pracoval jako faktor. 
měl pronajatý krámek na úpické radnici a zadával práci pro více než  
400 domácích tkalců. na jaře roku 1851 zakoupili náchodský faktor Ja-
kub oberländer, jeho zeť leopold abeles, úpický faktor Filip morawetz 
a markus schwab z Prahy pozemky z rozparcelovaného sychrovského 
dvora a začali stavět mechanickou přádelnu lnu. vznikla c. k. privile-
govaná úpická přádelna lnu, která se rozběhla v roce 1853. v roce 1855 
vyhořela, ale byla rychle obnovena. od počátku majitelé získali anglic-
kého odborníka richarda earle z leedsu. v provozu bylo 6 000 vřeten. 
na počátku osmdesátých let vsadili na jutu, opět získali skotského od-
borníka Johna cliffa a byly nainstalovány skotské stroje na zpracová-
ní juty. oba rody morawetzů a oberländerů pak během druhé polovi-
ny 19. století založily celkem šest prosperujících podniků. tři vznikly 
spojením kapitálů obou rodin, dva vlastnili morawetzové a jeden patřil 
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18. veřejné zasedání
Zastupitelstva města Úpice

se uskuteční ve středu
27. května 2020 od 17 hodin

v městském sále.

Program:
1. majetkové záležitosti

2. Finanční záležitosti

3. různé – další body programu 
  vzešlé z přípravy zasedání

Informace
z 16. zasedání ZM
vláda České republiky přijala v souvislosti 
s nouzovým stavem krizové opatření, kte-
rým uložila územním samosprávným cel-
kům konat zasedání zastupitelstva prostřed-
ky komunikace na dálku umožňujícími účast 
zastupitelů v reálném čase bez jejich osobní 
přítomnosti. osobní účast veřejnosti byla 
tímto opatřením vyloučena. Projednávat bylo 
možno pouze body k řešení nouzového sta-
vu nebo k zabránění bezprostředně hrozícím 
škodám.

zastupitelé se tedy sešli 25. 3. 2020 v 17:00 
u svých domácích počítačů a zasedání probí-
halo formou telekonference.

zastupitelé schválili návrhovou komisi 
a ověřovatele zápisu a navržený program. 

První čtyři body se týkaly uzavření smluv 
o dílo na schválené akce. opravu komuni-
kace a kontejnerová stání radeč bude rea-
lizovat firma repare trutnov s.r.o. za cenu 
651.752,59 kč bez dPh, odkanalizování 
lokality za urnovým hájem v úpici fir-
ma alprim cz s.r.o. se sídlem ve velkém 
Poříčí za cenu 4.707.325,94 kč bez dPh, 
opravu střechy na budově i. stupně zŠ Bří 
Čapků v úpici firma rest.tu s.r.o. se síd-
lem v trutnově za cenu 1.485.046,70 kč 
bez dPh. zastupitelé schválili dodatek  
č. 2 ke smlouvě o dílo na akci modernizace 
a intenzifikace Čov úpice a navýšení část-
ky na realizaci této akce o částku ve výši 
812.981,45 + 900 kč.

vzhledem ke skutečnosti, že zastupitelé 
zatím neschválili rozpočet města na r. 2020 
a město se řídí rozpočtovým provizoriem, 
nebylo by možné vynakládat finanční pro-
středky na řešení situace kolem koronavirové 
nákazy. Proto zastupitelé schválili rozšíření 
rozpočtového provizoria o čerpání prostřed-
ků na řešení nouzového (krizového) stavu 

PRVNÍ PARTA
INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA

O VĚCECH OBECNÝCH
A OBECNÍCH - INFORMACE Z MĚÚ

Oberländerova vila dokončení z úvodní strany

ve výši 1.000.000 kč. dále bylo třeba schválit přijetí dotace pro zŠ Bří Čapků od králové-
hradeckého kraje a zapojení se této školy do projektu s názvem „základní škola Bratří Čapků 
úpice – digitalizace jazykové učebny“ v rámci iroP.

usnesení z 16. zasedání zastupitelstva města úpice je zveřejněno na úřední desce a na webo-
vých stránkách města úpice.        Mgr. Šárka Bušinská, tajemnice MěÚ

oberländerům. Později v roce 1905, zřejmě pro spory, se rody rozdělily. v roce 1888 předal  
J. oberländer podnik svému staršímu synovi Bedřichovi (1859–1926). ten získal ještě mandl 
v zálesích a 1890 postavil další továrnu mechanická tkalcovna a úpravna zboží lněného a ba-
vlněného oberländer.

majitelem byl Bedřich oberländer, provozoval 300 tkalc. stavů. za druhé války měla ně-
mecké správce. Po 1945 znárodněna, po r. 1946 Čltz, úpolen 01, texlen 21, dnes Železář-
ství melichar.

technická poznámka:
samostatně stojící objekt o dvou podlažích s polopatrem má devítiosou fasádu do ulice, s osově 
symetrickým vstupem do objektu s kovanými dveřmi a bohatě členěným portálem s postranní-
mi pilastry a hlavicemi. okna v přízemí jsou dvoukřídlá s poutcem, opatřená nadokenní řím-
sou. na nárožích objektu najdeme pásovou bosáž. v patře jsou stejná okna jako v přízemí, ten-
tokrát s podokenní římsou. v přízemí i patře jsou výškově sjednocena rámováním. Polopatro 
je od patra pásovou římsou, v polopatře jsou v osách navíc kruhová okénka s plochým lemová-
ním v omítce. kordónová římsa je s dvojitým zubořezem. dům má z boku balkon nesený slou-
py s kovaným zábradlím. Fasáda je provedena v tvrdé omítce. střecha je valbová o velmi níz-
kém sklonu. veškeré interiérové vybavení se dochovalo, krásné jsou prostory schodiště včetně 
obkladů stěn chodeb a pracoven, stejně jako koupelna včetně zařizovacích předmětů. takto lze 
ještě obdivovat veškeré autentické truhlářské prvky, z nichž některé jsou zachovány z původní 
klasicistní podoby domu.           text zpracoval J. Cabadaj pro Naučnou stezku Úpice

Slovo starosty
vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych v této nelehké době, kdy všichni čelíme omezujícím opatřením, po-
psal, jaká situace je v našem malém městečku. 
Při psaní tohoto článku stále ještě platí, že v úpici na nákazu koronavirem nikdo po-
zitivně testovaný není. to je pořád skvělá zpráva. co mě však těší nejvíce, a na co 
jsem jako úpičák obzvlášť hrdý, je skutečnost, že si i v těžké době dokážeme pomoci 
a dovedeme spolupracovat.
nejen že se zapojily desítky dobrovolníků, ale i podniky v našem městě působící a za-
městnávající úpické občany. chtěl bych jim za to moc poděkovat. Jmenovitě firmám 
a společnostem: Juta, a. s.; tonava, a. s.; mašitex, mekr’s, s.r.o., kavárně Přístav a se-
nior domu Beránek. velké poděkování patří i příspěvkovým organizacím města za ne-
ocenitelnou pomoc zejména zŠ Bří Čapků úpice, zŠ úpice–lány, městské knihovně 
a Pečovatelské službě.
nechtěl bych zapomenout ani na jednotlivce, kteří nezištně přinášeli vlastnoručně uši-
té roušky určené občanům našeho města. děkuji paní horákové, paní kadaníkové, 
paní sobotkové, paní Gabrielové, paní Wolfové, paní vodičkové, paní krejcarové, pří-
slušnicím vietnamské komunity žijící v úpici, paní steinhauserové a paní hilschové.
na pomoc občanům se přihlásilo spousty dobrovolníků, kteří jim donášejí obědy, dě-
lají nákupy a také chodí lidem pro léky.

vážení spoluobčané,
za klidnou a bezproblémovou situaci v úpici patří velké poděkování vám všem. za do-
držování vládních nařízení a za vaši ochotu pomoci v téhle mimořádné době. když 
vidím tu obrovskou dávku solidarity a podpory, vůbec nepochybuji o tom, že to zvlád-
neme. 

Děkuji Vám
Petr Hron, starosta města
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pokračování na následující straně

Před pěti lety jsme zahájili naši činnost  
a 2. března jsme slavili. centrum denních 
služeb města úpice poskytuje svoji službu, 
která je poskytována osobám se zdravotním, 

mentálním a kombinovaným postižením, 
od roku 2015. sociální služby poskytujeme 
na adrese národní 1109 v úpici, v domě 
s pečovatelskou službou. klienti zde mohou 
společně navštěvovat volnočasové aktivity, 
kulturní akce, účastnit se výletů a vzájemně 
obohacovat svůj život. zároveň se jim zde 
dostane kompletní péče z oblasti osobní hy-
gieny či podání stravy.

Jsme ambulantní sociální služba s provo-
zem od pondělí do pátku pro lidi, kteří zůstá-
vají bydlet ve vlastním prostředí, ale nejsou 
schopni v důsledku svého handicapu zajistit 
péči o svou osobu v celém rozsahu. v centru 
denních služeb děláme vše pro to, aby kli-
enti byli co nejvíce soběstační a nemuseli se 
spoléhat jen na pomoc lidí ze svého okolí. 
u některých se to daří více, u jiných to dá 
obrovské úsilí udržet stav alespoň ve stáva-
jící rovině. 

a jak jsme prožili uplynulý rok 2019? 
dovolím si teď malé ohlédnutí za činností 
našeho centra. Podařilo se nám uspořádat  
15 tematických dnů a akcí. 

v únoru nás zasáhl svatý valentýn – pro 
nás srdíčkový den. kromě krásně vyzdobe-
ného centra jsme vyrobili dárečky pro naše 
blízké, byly to krásné valentýnské zamilo-
vané myšky. na konci měsíce se již tradičně 
pořádal karneval pro klienty cds a jejich 
známé.

v březnu jsme slavili narozeniny soukro-
mým promítáním filmu Ženy v běhu v úpic-
kém kině. Byla to úžasná česká komedie 
a pro uživatele krásný kulturní zážitek. 

datum 21. 3. je světovým dnem downova 
syndromu. v průběhu „Ponožkového“ dne 
jsme si povídali o tomto syndromu, co je to 
za postižení, koho známe s tímto postiže-
ním, a proč dnes vlastně máme na sobě ka-
ždou ponožku jinou.

společně s dalšími organizacemi a ško-
lami, které doprovázejí děti a dospělé s po-
ruchou autistického spektra, jsme v den 
porozumění autismu (tj. 2. 4.) přišli všichni 
do cds v modrém oblečení. společně jsme 
si v modrém připomněli fakt, že se ve světě 

každé 75. dítě rodí s poruchou autistického 
spektra, a že to, co lidé s autismem a jejich 
rodiny potřebují nejvíce, je porozumění 
a podpora. další, jako druhou v pořadí, dub-

novou akcí byly velikonoce – slepičkový 
den. Již týden dopředu jsme vyráběli veliko-
noční dekorace – krásné velikonoční zajíčky, 
přáníčka, slepičky a kohoutky i kraslice. ve-
likonoční náladu jsme si tvořili při ručních 
pracích a na závěr klienti dostali velikonoční 
nadílku. díky našim sponzorům stála oprav-
du za to. renata Šormová nám věnovala 
termohrníčky, Jana Šormová a Jana kýnlo-
vá darovaly dobrotky do balíčků a líba za-
hrádková darovala věci na vyrábění, velice 
všem dĚkuJeme. Posledního dubna se již 
tradičně v altánu před cds konaly Čaroděj-
nice. vytáhli jsme si z altánu stoly na sluníč-
ko, zapálili ohýnek, opekli vuřtíky, pěkně 
se pobavili a vyfotili. na závěr nám renča 
coblová moc krásně zahrála na kytaru. tím-
to jí vskutku děkujeme za kulturní vložku, 
návštěvu.

u nás v cds máme velké fanoušky hasi-
čů, a proto jsme se rozhodli podpořit hasiče 
a vyzvednout jejich práci i u nás a oslavi-
li jsme 4. května den hasičů „hasičským 
dnem“. dopoledne při ručních pracích jsme 
společně vytvořili požár na čtvrtce, který 
krotí statečný hasič. měli jsme připrave-
né hasičské kvízy a křížovky. Po zkoušce 
„zručnosti“ a „chytrosti“ přišlo na řadu foce-
ní v opravdické hasičské výstroji. odpoledne 
jsme se vydali autobusem do velkých sva-
toňovic do hasičského muzea, které kvůli 
nám speciálně otevřeli ve všední den. moc 
děkujeme panu nývltovi za hezké odpole-
dne a za jeho ochotu nás provést po muzeu 
ve svém volném čase.

na první letní den, a to je 21. června, při-
padá mezinárodní den trpaslíků. na počest 
všech trpaslíků jsme se všichni v cds pře-
vlékli do trpasličího a káťa za sněhurku. 
a co nás ten den čekalo? Písničkový kvíz, 
venku byla překážková dráha, kterou muse-
li trpaslíci projít a přenést drahokam, který 
„nakutali“ do truhličky na konci cesty. dále 
aby náhodou nedošlo k otrávení sněhurky 
pomocí jablka, tak trpaslíčci naházeli všech-
na „jablka“ do připraveného košíku – byli 
moc šikovní a trefovali se i z velké dálky.

co se vám vybaví, když se řekne černá 
a bílá? někomu den a noc, jinému figurky 
na šachovnici či panda... my v cds jsme se 
ve čtvrtek 18. 7. sešli v černo-bílém oblečení 
a tím také oslavili mezinárodní den šachu. 
i když někteří považují černou barvu za bar-
vu smutku, my jsme se i v tento den hodně 
nasmáli a pořádně jsme si ho užili. 

druhého srpna je mezinárodní den suché-
ho zipu a my si oslavu tohoto výjimečného 
dne nemohli nechat ujít. vyrobili jsme si 
boty, kabelku, střevíčky a to všechno na su-
chý zip nebo se suchým zipem.

mazlíčci jsou pro mnohé z nás právo-
platnými členy rodiny. a také oni slaví svůj 
svátek. mezinárodní den zvířat (4. 10.) nám 
připomíná, že zvířata jsou důležitou a neod-
myslitelnou součástí našich životů. a právě 
v tento den jsme chtěli naplno projevit svou 
lásku ke zvířatům a udělat něco pro své maz-
líčky. věnovat jim svůj čas, a proto v cds 
s námi byla Bobinka (králíček), Pepíček (an-
dulka) a spousta zvířecích plyšáků a kočičí 
soška.

na halloween se klienti a pracovnice ne-
vypravovali do cds jako jiný den. ale sta-
hovala se k nám různá „strašidla“ a „oblud-
ky“. vydlabaná dýně na stole nám nesměla 
chybět, to bychom porušili naši tradici...

třináctý listopad byl věnován dalšímu 
významnému dni. tentokrát to byl meziná-
rodní den nevidomých. tento den má za cíl 
upozornit populaci na problémy osob se 
zrakovým postižením. i my v cds jsme si 
vyzkoušeli, jaké to je nemít zrak. vymýšleli 
jsme pomůcky pro nevidomé, které by mohli 
potřebovat. nechyběly ani praktické ukáz-
ky. se zavázanýma očima jsme poznávali 
předměty, materiály... Poslední úkol byl roz-
poznávání zvuků z nahrávek (zvuky zvířat, 
dopravních prostředků a různých předmětů).

Prosinec byl měsíc plný akcí. začátkem 
měsíce byl mezinárodní den počítačové 
gramotnosti. Pokračovali jsme Čertovskou 
nadílkou. Pro nás pomyslně končí rok 2019 
vánočním večírkem, společné předvánoč-
ní posezení s našimi uživateli a společnými 
blízkými. Pozvání také přijal i starosta města 
úpice Petr hron. setkání to bylo velmi ve-
selé a příjemné, ochutnali jsme vánoční dob-
roty, popovídali si a v neposlední řadě jsme 
si rozdali a rozbalili dárečky od „Ježíška“. 
letos stejně jako loni se nám stal velkým 
„Ježíškem“ míra Šorm, který nám nadělil 
dárky v hodnotě 2 000 kč – byly to svítící 
dekorace v podobě betlému či modernějších 
vánočních symbolů. tímto mu chceme moc-
krát poděkovat. udělal uživatelům velikou 
radost.

velice rádi vyrážíme za hranice našeho 
centra. v loňském roce to bylo do již zmí-
něného hasičského muzea. každoročně se 
v květnu účastníme tradiční taneční zábavy 
s názvem májový rej v trutnově. u příleži-
tosti dne otevřených památek jsme navští-
vili nejstarší úpickou památku – dřevěnku. 
nejočekávanější akce roku byl výlet do zoo 
dvůr králové a v listopadu jsme naše výleto-

5. výročí Centra denních služeb města Úpice 
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VĚCI KOLEM NÁS
MINIREFERENDUM, ZEPTALI JSME SE...

Zubní pohotovost v květnu
ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 08.00–12.00 hod.

1. 5. stovicekdent s.r.o komenského 821, trutnov 499 907 260

2.–3. 5. mudr. eva Jirásková hornická 417, rtyně v Podkrkonoší 776 589 020

8. 5. mudr. rudolf dušánek kladská 466, trutnov 3 – Poříčí 499 826 558

9.–10. 5. mudr. irena millerová nám. karla Čapka 147, malé svatoňovice 499 886 384

16.–17. 5. centrum zdravých zubů s.r.o. dr. hejny 133, úpice 602 623 210

23.–24. 5. dentinum s.r.o. Polská 367, trutnov 736 175 958

30.–31. 5. mudr. Petra Pilcová krakonošovo nám. 127, trutnov 491 617 006

zdroj: http://www.kr-kralovehradecky.cz

Příprava na léto 
v kladském pomezí 
je v plném proudu 
Ačkoliv nám zahájení letošní turistické 
sezóny překazily mimořádné události po-
sledních týdnů, nezahálíme a připravuje-
me spoustu novinek.

Jednou z nich je vydání letních turistic-
kých novin kladského pomezí. Pro naše 

příznivce máme dobrou zprávu, protože 
o ně rozhodně nepřijdou. všechna mi-
mořádná opatření nás „naštěstí“ zastihla 
v době, kdy noviny vznikají, a díky tomu 
můžeme jejich obsah přizpůsobit současné 
situaci a jejímu vývoji. zároveň chceme co 
nejvíce zohlednit i aktuální potřeby našich 
partnerů. na pultech informačních center 
by se noviny měly objevit v půlce června. 
kromě tištěné verze budou dostupné také 
v elektronické podobě na našem webu 
www.kladskepomezi.cz. 

a na co se v létě můžete těšit? Pro rodi-
ny s dětmi chystáme další ročník oblíbe-
né cestovatelské hry toulavý baťoh, díky 
které mohou zábavnou formou poznávat 
krásy našeho kraje a vyhrát i některou ze 
zajímavých cen. malí i velcí výletníci se 
v našem regionu mohou vydat po stopách 
sourozenců Čapkových či Boženy něm-
cové. za jejich odkazem vás zavedou pro-
jekty Čapek a Božena 200. na webových 
stránkách www.karelcapek.cz a www.
kladskepomezi.cz/bozenanemcova najde-
te tipy na výlety do míst, kde tyto slavné 
osobnosti žily, ale také na místa známá 
z jejich literárních děl. 

Pevně věříme, že i letošní cestovatelská 
nabídka kladského pomezí bude pestrá 
a všichni si užijeme pohodové léto plné 
zážitků s našimi nejbližšími. 

Markéta Tomanová

Školy na trutnovsku vyrábějí ochranné 
pomůcky i v noci
do boje s pandemií koronaviru se v těchto dnech zapojuje i spousta lidí v našem regionu.

někde se šijí roušky, jinde se ochranné pomůcky vyrábějí na 3d tiskárnách. koordiná-
torem akce a distributorem tolik potřebného materiálu pro trutnovsko je svazek obcí vý-
chodní krkonoše (sovk). „Poptáváme 3D tiskaře, jak ze strany škol, tak i dobrovolníků, 
kteří disponují 3D tiskárnami. Tiskařům proplácíme náklady, tedy energie a materiál. 
Materiál jsme schopni tiskařům také dodávat. Pokud mají školy 3D tiskárny, ale nemají 
zaměstnance na obsluhu, tak jsme schopni zajistit převoz na jinou základní školu, kde 
se již tisku věnují. Byla by škoda tyto kapacity nevyužít,“ vyzývá ke spolupráci manažer 
sovk Jakub rus.

„U nás na škole tiskneme část obličejového štítu. Pak to odesíláme k dalšímu zpraco-
vání, je třeba k tomu ještě přidělat plexisklo a následuje distribuce,“ vysvětluje zdeněk 
heteš ze základní školy mládežnická v trutnově, který ve školním areálu obsluhuje dvě 
tiskárny. další trutnovský učitel, václav Fišer ze zŠ komenského, si techniku dokonce 
převezl domů, aby mohl nezbytné pomůcky vyrábět nonstop. „Nastavím si budíka, v noci 
k tomu jednou krátce vstanu kvůli nutné obsluze tiskáren a zase usnu. Díky tomu maxima-
lizuji výrobu.“ 3d tiskárna jela naplno i na základní škole úpice-lány. „Děláme ochran-
né štíty na obličej a také plastové průvlaky, které usnadňují výrobu roušek. Vyrobili jsme 
desítky kusů. Tiskárnu mám doma, jede i přes noc,“ říká zástupce ředitele lánské školy 
Jakub huček. výrobců ochranných štítů a brýlí je na trutnovsku více. Jejich produkty 
míří do trutnovské a hradecké nemocnice nebo na stanice záchranářů.

na mnoha místech regionu se šijí ústenky. „S tím nápadem jsme přišly v knihovně a do-
hodly se s radnicí, že budeme šít pro městské organizace i pro veřejnost. Výrobu jsme 
rozjely v pondělí šestnáctého března, celkem jsme ušily přes pět set roušek,“ prozrazuje 
Jana Šimková, ředitelka městské knihovny v úpici. další ústenky vyráběli dobrovolníci 

vání ukončili ve rtyni v Podkrkonoší na akci, kterou pořádala tŠ Bonifác s názvem hudebně 
taneční výchovný projekt v rámci oslav 30. výročí sametové revoluce.

když se podívám, co jsme všechno prožili, tak to byl pěkně nabitý rok, ve kterém jsme se 
vůbec nestihli nudit.

Během roku jsme, jako už tradičně v minulých letech, spolupracovali se speciální zŠ au-
gustina Bartoše.

na závěr bych chtěla poděkovat všem laskavým dárcům, kteří nám během roku přinesli po-
můcky potřebné ke kroužku ručních prací, pomůcky na osobní hygienu či něco na zub. všem 
vám ze srdce děkuji. velké díky patří mým milým kolegyním za skvěle a profesionálně od-
vedenou práci, zodpovědný přístup a velké pracovní a osobní nasazení v průběhu roku. máte 
srdíčko na pravém místě, a proto jsou u nás klienti spokojeni. Jsem na vás opravdu pyšná a jsem 
moc ráda, že můžu být ve vašem týmu. děkuji za vynikající práci a podporu i našemu vedení. 

dále bych touto cestou chtěla nabídnout lidem, kteří spadají do naší cílové skupiny, aby se 
přišli podívat do našeho centra. samozřejmě po nouzovém stavu, který způsobil covid 19. 
u nás budete mít vždy dveře otevřené.
Šťastné vykročení do nové „pětiletky“!       Mgr. Kateřina Hofmanová

například na úpické základní škole Bratří 
Čapků nebo na základní a mateřské škole 
v radvanicích.

Pokud máte kolem sebe lidi, kteří 
v dnešní nelehké době nemyslí jen na sebe 
a pomáhají druhým, dejte nám o nich vě-
dět, ať o nich můžeme informovat veřej-
nost. zájemci o 3d tisk mohou kontaktovat 
Jakuba ruse na tel. 731 183 920 nebo na e-
-mailu jakub@vychodnikrkonose.cz.

Petr Záliš, 731 453 724, www.kjh.cz

dokončení z úvodní strany5. výročí Centra...
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cílem tohoto zpracování není popsat nelehký 
život lidí za ii. světové války v úpici a oko-
lí, to je období, které si zaslouží zpracování 
podrobné a podle mého soudu by to mělo být 
i včetně průběhu i. světové války, vzniku čs. 
legií, vzniku Čsr a mezidobí od roku 1918 
– 1945. Pokusím se popsat závěrečný, krátký 
úsek úpické historie, a to od poloviny ledna 
1945 do osvobození úpicka rudou armádou 
počátkem května 1945. 

Počátkem roku 1945 bylo možné pozoro-
vat blížící se konec války. od ledna se přes 
úpici vraceli v kolonách tzv. národní hosté 
ze zabraných území tisícileté velkoněmecké 
říše. od 20. března byli tito němečtí uprchlíci 
ubytováváni ve školách a v uvolněných budo-
vách v úpici, v havlovicích i ve rtyni. na-
příklad v malých svatoňovicích zabrali pří-
zemní místnosti základní školy vystěhovalci 
z maďarska. Byli to pravděpodobně maďarští 
němci nebo maďaři, kteří se tzv. dali k něm-
cům. Pocházeli z Pécse, čili z Pětikostelí 
a byli to většinou horníci, mluvili německy 
i maďarsky. někteří, zvláště ženy, německy 
nemluvili. První maďarští národní hosté přišli 
20. ledna 1945 a setrvali do dubna. se sláb-
noucí aktivitou němců, zvyšovala se aktivita 
odboje. Počátkem dubna byla svolána schůze 
protifašistického odboje na úpicku na popud 
komunistů. zde byl vydán pokyn pro obce 
k vytváření národních výborů, které následně 
vznikaly tajně. na 1. máje naplánovaly ilegál-
ní politické organizace a závodní rady na do-
lech a v textilních závodech udělení volna 
k oslavě svátku práce. vzápětí byla vyhlášena 
generální stávka. na Jestřebci, ve vahárně ne-
byly stroje vůbec spuštěny od 2. května, doly, 
textilky, Juta se připojily během 3. května. 
Generální stávka závodů na úpicku byla úpl-
ná, továrny převzaly revoluční závodní rady. 
Již 2. května byl také pod vedením sovětských 
partyzánů, osvobozen zajatecký tábor v ra-
dvanicích, kde byli umístněni převážně zajatí 
rudoarmějci, pracující v dolech.

První a veřejný projev odporu se uskutečnil 
v malých svatoňovicích, kde byli odzbrojeni 
v pátek 4. května místní němci a zastaveny 
vlaky do sudet. z trutnova přijel vlak s ně-
meckými vojáky, údajně Waffen ss, kteří jeli 
na šachtu ida, kde měli hlídat horníky. došlo 
k pokusu o přepadení a odzbrojení. vše bylo 
špatně organizováno a při tahanici o samopal 
byl německým důstojníkem zastřelen otto 
herzog, narozený 5. 7. 1902, dělník z přádel-
ny na Jestřebci v malých svatoňovicích. Již 
v pátek 4. května začali občané malých sva-
toňovic odstraňovat německé nápisy a firem-
ní znaky. v sobotu 5. května přišla na poštu 
v malých svatoňovicích zpráva o úplné kapi-
tulaci německa, byla bohužel mylná. Pražské 
povstání však uvolnilo šestiletým nacistickým 
terorem potlačované vědomí celého národa, 
a nastalo účtování s nenáviděnými okupan-
ty. z Prahy ohlásil rozhlas výzvu k povstání, 
a brzy na to volání o pomoc proti činnosti 
německých vojsk a k ochraně Prahy. sobota  
5. května se stala dnem, který velmi význačně 
zapůsobil na vývoj událostí v úpici a v okolí. 
kapitulace jednotlivých německých armád 

a pražské povstání velmi zhoršilo postavení 
úpických nacistů a vojenské posádky ve škole 
na lánech. Pro vysvětlení nabízím čtenářům 
fakta z archivů, kterých naneštěstí je velmi 
málo. v budově dnešní základní školy úpi-
ce-lány byl od poloviny roku 1942, zřízen 
nejprve tzv. „přípravný tábor“ pro Waffen ss 
Wehrertüchtingungslager eipel. Byl určen pro 
sedmnáctileté příslušníky hitlerjugend, kte-
ří chtěli nastoupit k Waffen ss. Po dobu cca 
3 týdnů je zde cvičili instruktoři, příslušníci 
Waffen ss, většinou veteráni zotavující se 
po zranění. v některých přípravných kurzech 
byli zařazeni i členové hitlerjugend z úpice 
a okolí, ale také až ze slovenského štátu a ze 
sudet. v letech 1943/44 je tábor přejmeno-
ván na ss-(reichs)-ausbildungslager ii eipel 
a jsou zde připravováni také příslušníci allge-
meine ss k bojovému nasazení u Waffen ss. 
tábor je také někdy označován jako ss unter-
führersschulle eipel. tato instituce také pou-
žívala morawetzovu vilu na úpickém náměstí 
a střelnici na dlouhých záhonech ke střelecké-
mu výcviku. 

v roce 2002 byl úpickým kronikářem pan 
václav kašparovský, a ten zaznamenal vy-
právění přímého účastníka úpických udá-
lostí, pana stanislava vaněčka, narozeného  
9. 6. 1928. tomu tehdy bylo v době květnových 
událostí 17 let a zažil je spolu se svým otcem, 
kterému bylo v té době 47 let. Pan stanislav 
vaněček vypráví: „ve škole na lánech byla 
německá posádka mladých esesáků. strážnice 
posádky byla na křižovatce cesty od lánské 
školy a cesty vedoucí od nynějšího Pneuser-
visu. největší skupina lidí, asi 25 mužů i žen, 
byla u mostu (svatopluka Čecha) u spořitelny. 
tam domovník spořitelny pan Švec odstraňo-
val z budovy německé názvy. druhá věc, kte-
rá táhla lidi k mostu, byla skutečnost, že pod 
mostem byla zavěšena lávka z fošen, a němci 
chtěli most podminovat a posléze zničit. Pro-
testujícím lidem se podařilo tyto vojáky do-
nutit k odchodu. u mostu hlídkoval německý 
voják z lánské posádky, hoch nejvýše 17letý. 
měl snahu lidi rozehnat a chtěl k tomu použít 
pušku. tu mu ale někdo z přítomných sebral. 
tak chtěl použít ruční granát. otec standy 
vaněčka stál v tu chvíli za jeho zády, chytil 
vojáka, zkroutil mu ruce za jeho záda, někdo 
mu vzal granát a neodjištěný ho hodil do řeky. 
Proto granát nevybuchl. z pušky odebrali vo-
jákovi náboje a opřeli ji o zábradlí mostu. na-
jednou k vojákovi přistoupil zezadu z otcovy 
levé strany úpický občan Josef marvan, vytáhl 
z pod saka ukrytý řetěz, natažený do gumové 
hadice a vojáka jím švihl přes hlavu. Protože 
neměl přilbu, ale jen vojenskou čepici, oka-
mžitě se složil na zem. za chvíli se probral, 
vzal pušku opřenou o zábradlí a začal ji nabí-
jet náboji ze zásobníku, který mu zapomněli 
sebrat. v tom okamžiku takticky zasáhla paní 
röhrichtová, která uměla dobře německy. za-
čala vojákovi domlouvat, ať toho nechá, že to 
nemá smysl, že ho doma čeká máma. voják 
skutečně pušku nepoužil, ale odešel podat 
hlášení. v posádce na lánské škole vyhlásili 
poplach. ten den bylo v úpici vyhlášeno stan-
né právo a nesmělo se vycházet ven.“ konec 

vyprávění pana stanislava vaněčka. to se sta-
lo v sobotu. 

Podobnou variantu jsem zaznamenal v Pa-
mětní knize sdh úpice: „dne 5. května 1945 
v centru města, shromáždily se hloučky úpic-
kých občanů a za nadšeného jásotu strhávaly 
německé nápisy a firmy, nejprve na hotelu 
viktoria (později znovu republika). na spo-
řitelně její správce p. Švec odstraňoval nápis 
a ze žebříku spatřil, jak tři mladí příslušníci 
ss-schulle, chtějí připevnit zápalnou šňůru 
k výbušnině pod mostem svatopluka Čecha. 
seskočil ze žebříku, vrhnul se na vojáka, vy-
trhnul mu granát z ruky a hodil ho do řeky. 
Granát nevybuchnul. druhému vojákovi ss 
chtěl vytrhnout pušku, což se mu zcela nepo-
dařilo, a třetí ss-mann odběhl na lánskou ško-
lu a zavolal pomoc. Pan Švec byl chycen, zadr-
žen a odveden do školy na lána. spolu s ním 
byl odveden i lepič plakátů p. Jánský. tito byli 
nalezeni 8. května odpoledne ztýráni a svázá-
ni do kozelce na školním záchodu. toho dne, 
5. 5. 1945, bylo městským rozhlasem vyhlá-
šeno stanné právo velitelem ss–schulle. ni-
kdo nesměl vycházet na ulici, ani se ukázat 
u okna. na ulicích stály hlídky ss s kulome-
ty. Ženy a děti mohly nakupovat potraviny od  
10 do 12 hodin.“ konec citace. 

stanné právo vyhlásil velitel ss-schulle 
i pro okolní obce. ústřední roli v těchto dnech 
převzali frekventanti lánské ss-schulle. tak-
řka okamžitě začali vykonávat hlídkovou 
službu a pod vedením svých instruktorů před-
váděli to, čemu se v úpici naučili a pro jakou 
činnost byli cvičeni. Projížděli úpicí a stříle-
li po projevech jakéhokoliv pohybu. tak byl 
zastřelen na závodi učeň karel Bělohoubek, 
který stál náhodně na dvoře rodinného dom-
ku. v téže čtvrti byla zastřelena marie Picho-
vá a její dcera marie nunová ve svém bytu 
Pod skalkou 658 (Březinova stezka – v domě 
ant. kašky) jen proto, že měly otevřené okno. 
marie Pichová byla smrtelně zraněna do bři-
cha, zemřela po dvou hodinách, nedočkala 
se pomoci pro zákaz vycházení. Paní marie 
nunová byla rovněž těžce zraněna, zemřela 
v Jaroměři – Josefově v nemocnici dne 12. 5. 
1945. Bestialita budoucích ss-mannů se pro-
jevila na dělnické závodi, kde pod záminkou, 
že bylo na hlídku ss vystřeleno ze vzduchov-
ky, nechali nastoupit všechny muže jedno-
ho domovního bloku do bytu kašparových, 
a do okna této místnosti vypálili pancéřovou 
pěst. naštěstí byli nepřesní a pancéřovka vy-
buchla těsně nad okenním překladem, strašli-
vě zdemolovala byt, ale ke zraněním nedošlo.

neděle 6. května se stala nejkrvavějším 
dnem na úpicku. Posádka mladých ss-man-
nů jezdila po úpici a terorizovala obyvatel-
stvo včetně okolních obcí. snad i proto, aby 
nemohli sledovat úprk nacistů. tak prchnul 
oskar seifert, velitel volkssturmu se sídlem 
na Blahovce a bývalý zaměstnanec textilní 
firmy Pavel nettel v markoušovicích, vůdce 
nsdaP ortsgruppenleiter Wilhelm nisser 
už neoblékal stranickou uniformu a gruppen-
führer curt Wittje opustil Buxbaumovu vilu 
a „rafinovaně“ se ukryl s rodinou v Janských 
lázních v penzionu lesní zátiší. komisař 
hans richter odjel do horního Jindřichova, 

konec II. světové války na Úpicku

pokračování na následující straně
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narozené děti
2. 2. ondřej klouček
3. 2. matyáš Jindra

23. 3. lucie vasiljevová

v této rubrice zveřejňujeme pouze ty 
děti, jejichž rodiče k tomu dají písemný 
souhlas.

Edita Petříčková, matrikářka

dnes část rumburka v okrese děčín, odkud 
pocházel a zanedlouho údajně spáchal sebe-
vraždu. teror ss-mannů se projevil i v hav-
lovicích. němečtí národní hosté ubytovaní 
ve škole a v mandlu byli členy revolučního ná-
rodního výboru vyzváni k odevzdání zbraní. 
Jedné němce se podařilo ze školy uprchnout 
a vše ohlásit na ss-schulle v úpici. odpoled-
ne přišel do havlovic asi 12členný oddíl ss, 
a na každého, kdo nezvedl ruce, bylo okamžitě 
stříleno. v havlovické části sychrova, které je 
známo jako Popluž, zastřelili antonína Gros-
mana, J. smola utrpěl průstřel ruky a obou 
nohou. u obecního úřadu postřelili mirka 
nývlta, ranou do týla zabili adolfa leisnera 
z libňatova. Protože se nenašla jedna ze za-
bavených pistolí, zajali ss-manni 9 občanů 
a drželi je jako rukojmí v úpici. Pistole se 
naštěstí našla a rukojmí propuštěni. v nedě-
li odpoledne přijel do havlovic autobusem 
oddíl frontových Waffen ss a vlasovců. ti 
hned po vystoupení začali střílet na všechny 
strany, granátem zničili telefonní ústřednu 
a rabovali vše, co bylo k jídlu nebo mělo ně-
jakou hodnotu. Při této razii byl na břehu nad 
kňourkovými několika ranami zastřelen la-
dislav vik. do havlovic přijeli vojáci rudé 
armády až ve čtvrtek 10. května v 7.30 hodin. 
Poměrně rychle se formovaly bojové skupiny, 
kterým veleli ruští partyzáni. rtyně a Batňo-
vice se staly nástupištěm k bojovým akcím 
proti němcům. z Bakova přišel ppor. alexej 
cvetkov, pilot donucený k přistání 20. 4. 1945 
u Žernova, z Bohdašína alexandr dmitrenko 
a nikolaj zučenko, ze třtic dimitrij Ťurin 
a alexandr Širokov. k nim se přidali místní 
mladí muži. zbraně získali při odzbrojování 
německého vlaku u Č. kostelce. o soustřeďo-
vání partyzánů byli informováni, údajně kon-
fidentem, příslušníci ss z úpice. Po poledni  
6. 5. zahájili výpravu do rtyně. v Batňovi-
cích nechali nastoupit všechny muže a vedli je 
jako rukojmí do rtyně. v přestřelce u nynější 
batňovické hasičské zbrojnice zemřel dmitrij 
Ťurin, další ruský partyzán byl zraněn, spa-
ss do potoka. Byl schovaný u p. Josefa kul-
ta v č. 41 a ošetřoval ho mudr. dvořáček. 
u kocourkova rybníka „na ohradech“ jim 
nešťastně vběhl do cesty mladý václav nývlt 
s pistolí v ruce a byl na místě zastřelen. zaja-
ti byli dva mladí muži vladimír kuls2(a )-139(()40(n)-6(a)-32(r)34(. )]TJé-14.719 -1.2 Tdé[(3)58(1)40(. )-109(7)74(. )-109(1)37(9)-7(2)2(2)38() )-109(a)]TJé/Span<</ActualText<FEFF00A0004C>>> BDC é[( )-109(l)]TJéEMC é6.569 0 Tdé[(j)5(u)2(b)-1(a )]TJé/Span<</ActualText<FEFF0054>>> BDC é2.075 0 Tdé(t)TjéEMC é0.532 0 Tdé[(u)-24(r)-9(e)1(k )-109(()40(n)-6(a)-32(r)34(. )-109(2)6(9)49(. )-109(9)49(. )-109(1)37(9)-7(2)2(7)-7())19(, )]TJé-9.176 -1.2 Tdé[(k)-25(t)-14(e)-11(ř)-33(í )-92(b)13(y)18(l)-22(i )-92(n)-6(á)-15(s)8(l)5(e)-17(d)-20(n)-6(ě )-92(o)-13(d)5(v)21(e)5(z)-13(e)-3(n)-25(i )-92(d)-2(o)]TJé/Span<</ActualText<FEFF00A000DA>>> BDC é[( )-92(ú)]TJéEMC é14.067 0 Tdé[(p)-1(i)7(c)-11(e)9(. )]TJé/Span<</ActualText<FEFF0056>>> BDC é2.254 0 Tdé(v)TjéEMC é0.656 0 Tdé[(e)-20(č)-13(e)-6(r )]TJé0.025 Tc -0.025 Tw -16.977 -1.2 Tdé[(a)10(s)31(i)25( o)]TJé/Span<</ActualText<FEFF00A0>>> BDC é1.895 0 Tdé( )TjéEMC é[(o)21(s)29(m)20(é)25( h)24(o)12(d)4(i)6(n)19(ě)25( s)19(e)25( )]TJé/Span<</ActualText<FEFF00530053>>> BDC é[(s)29(s)]TJéEMC é7.961 0 Tdé[(-)31(m)13(a)-1(nni)25( d)23(o)]TJé/Span<</ActualText<FEFF00A00052>>> BDC é4.193 0 Tdé( r)TjéEMC é0.94 0 Tdé[(t)3(y)8(n)19(ě)25( v)5(r)14(á)]TJé0 Tc 0 Tw 3.357 0 Tdé(-)Tjé-18.347 -1.2 Tdé[(t)-19(i)-18(l)-22(i)4(. )]TJé/Span<</ActualText<FEFF0054>>> BDC é1.871 0 Tdé(t)TjéEMC é0.551 0 Tdé[(a)-31(k )-204(b)13(y)18(l)-22(i )-204(b)-15(e)5(z)-12(d)-2(ů)6(s)7odně zastřeleni ve dve-

řích vlastní chalupy Jaroslav hanuš a vasyl 
Paulysko, smrtelně byl zraněn Josef kopecký 
z havlovic motohlídkou ss ve rtyni u lesa. to 
byl výsledek řádění ss-mannů z úpice v ne-
děli 6. května 1945. chtěl bych se však zastavit 
u dvou rtyňských mladých mužů v. kuldy a l. 
turka. situaci s jejich zadržením dobře po-
psal v publikaci o rtyni za ii. světové války, 
pan mgr. adolf Gréc ml. jako přímý účastník 
rtyňských květnových událostí. když průvod 
rukojmích z Batňovic došel do rtyně, oba 
mladí muži zaváhali a nestačili se ukrýt. v té 
době z příkazu revolučního národního výbo-
ru s puškami v rukou hlídkovali u kocourkova 

rybníka, němci je zahlédli a zadrželi, přestože 
se snažili ukrýt v kůlně u p. vobruby. s celým 
průvodem byli chlapci odvedeni k obecnímu 
úřadu, ss-manni je chtěli nejprve okamžitě 
popravit. statečně vystoupil p. karel Prokop, 
který dobře mluvil německy, další rtyňský ob-
čan starosta p. Josef kábrt se musel zaručit, že 
v obci bude klid, jinak bude srovnána se zemí 
a obyvatelstvo bude postříleno. mluvčí ss 
pak rozhodl, že rukojmí a oba mladíci budou 
odvezeni do úpice, a když k ničemu následně 
nedojde, budou propuštěni. oba mladé muže 
odvezl do úpice autodopravce p. augustin 
kábrt, starosta se rtyňskými muži je museli 
doprovodit. zadržení rukojmí museli jít s ss-
-manny, naštěstí u schrammovy fabriky v zá-
lesí byli rukojmí propuštěni domů. ve rtyni 
byl klid, chlapci však propuštěni nebyli. Byla 
poté provedena ještě další intervence na zá-
chranu obou chlapců formou telefonického 
rozhovoru s velitelem ss-schulle obersturm-
führerem hardtevickem. ten byl zpočátku 
úspěšný a klidný, když však ss-mann řekl, že 
se oba chlapci pokusili o útěk, bylo vše jas-
né. také se stalo to, čeho se rtyňští obávali. 
v. kulda a l. turek byli odvedeni na střelnici 
ss-schulle na dlouhých záhonech a bestiálně 
umučeni. Jejich těla nesla stopy těžkých zra-
nění, které jim způsobili mladí frekventanti 
ss-schulle, dokonce většinou mladší než je-
jich oběti. zahrabáni byli do mělkých hrobů, 
které si museli sami vykopat. Školní kronika 
obecné školy v m. svatoňovicích uvádí, že 
na této popravě se aktivně podílel instruktor 
úpické ss-schulle, syn úředníka zdejších dolů 
Franz Gerhardt. ten byl v květnu 1945 zatčen 
v úpici, uvězněn a odsouzen k trestu smrti 
a popraven. nesmyslně krutý čin ss-mannů 
připomíná jen mlčenlivý kámen na dlouhých 
záhonech na místě tragické události. v pátek 
11. května byla v úpici uspořádána dopoledne 
tryzna za květnové oběti druhé světové války. 
odpoledne byly ostatky obou chlapců odve-
zeny do rtyně, kde byly s ostatními oběťmi 
pietně pohřbeny do předem vybrané důstoj-
né hrobky rodiny staudových na rtyňském 
hřbitově za účasti nepřehlédnutelného davu 
obyvatelstva, družiček, mládenců a hudby. 
Po vybudování urnového háje ve rtyni byl zde 
zřízen důstojný památník, kam byly ostatky 
všech pěti obětí května 1945 přeneseny. 

Pondělí 7. května byla v remeši v 02:41 ho-
din podepsána bezpodmínečná kapitulace. so-
větský svaz ji však neuznal (neukončovala vál-
ku německa proti sssr), a tak druhý den byla 
v Berlíně v hotelu karlshorst podepsána další 
bezpodmínečná kapitulace a nastalo zklidně-
ní vypjaté situace. Posádka v ss-schulle ještě 
stačila 8. 5. 1945 zapálit velký oheň, do něhož 
podle očitého svědectví úpických hasičů byly 
naházeny balíky spisů. (Pozorováno ze střeš-
ního okénka na půdě.) to částečně vysvětluje 
nedostatek archivních materiálů této institu-
ce. Ještě došlo ve středu 9. 5. 1945 k napade-
ní ustupujícího německého dělostřeleckého 
pluku, na který jeden z batňovických mužů 
vystřelil z pušky, němci v odvetě vystřelili 
několik granátů, jimiž byli usmrceni partyzáni 
Josef vysloužil z Prahy a antonín seliger ze 

smiřic, jeden partyzán byl zraněn. to byly po-
slední oběti ii. světové války na úpicku. dne 
9. května navečer přijeli první vojáci rudé ar-
mády od odolova do rtyně, Batňovic a úpice. 
Byli to příslušníci střeleckého sboru genm-
jr. trubačova, ze směru meziměstí, teplice 
n/m., zařazení do 21. armády genplk. Guseva  
a i. ukrajinského frontu pod velením maršála 
i. s. koněva a skončila šestiletá fašistická oku-
pace. lidé si oddechli. 

Prameny: kronika havlovic, kronika Bat-
ňovic, archiv úpice v soka trutnov, a. Gréc 
- rtyně v P. za ii. svět. války, Školní kronika 
z malých svatoňovic, Pamětní kniha hasičů 
v úpici, roztržený revír J. metelky, filmová 
výpověď Bohuslava hofmana a ant. hozy ze 
rtyně a z Batňovic tv-Js z úpice, k. nývlt 
z v. s., soukr. archiv autora. 

vybral P. Votava

konec II. světové války... dokončení z úvodní strany

O LIDECH
SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Odložení termínu
celostátní sbírky
květinový den 2020
Je nám to velmi líto, ale vzhledem k sou-
časné epidemii covid-19 a z ní vyplý-
vajících vládních nařízení bohužel nebu-
de možné v termínu 13. května 2020 
uskutečnit každoroční sbírku ligy proti 
rakovině pod názvem květinový den 
v tradiční podobě prodeje kytiček v uli-
cích. letošní kampaň měla být věnová-
na prevenci nádorů ledvin a močového 
měchýře. v květnu je plánována pouze 
on-line kampaň (prodej e-kytiček přes 
dms, aktuální informace na www.cdpr.
cz). 

Pokud to situace umožní, rádi bychom 
uskutečnili sbírku v ulicích (prodej ky-
tiček a rozdávání letáků) v náhrad-
ním podzimním termínu – ve středu  
30. září 2020.

Pevně doufáme, že i v tomto novém 
termínu se budeme moci jako každý rok 
spolehnout na vaši podporu! 

s přáním zdraví, pohody a dobré mysli
za Ligu proti rakovině Náchod, z.s.
MUDr. Vladimír Müller, předseda
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ZÁŘIVÉ HLUBINY
HVĚZDÁRNA

Astronomické
informace
slunce vstupuje 20. května v 15 hodin  
50 minut do znamení Blíženců.

měsíc je 7. 5. v úplňku, 14. 5. v po-
slední čtvrti, 22. 5. v novu, 30. 5. v první 
čtvrti. Přízemím prochází 6. května, od-
zemím 18. května. 

Planety sluneční soustavy: nejjasněj-
ší venuše svítí již zvečera nad západem 
až severozápadem, koncem května se ve 
stejné části oblohy objeví také merkur. 
na ranní obloze můžeme pozorovat pla-
nety mars, Jupiter a saturn, svítí nízko 
nad jihovýchodem. 

Zajímavé úkazy: 
– 6. 5. nastává maximum meteorického 
 roje éta akvarid.

– v průběhu května jsou z našeho úze-
mí dobře viditelné průlety meziná-
rodní vesmírné stanice iss, aktuální 
časy přeletů získáte odesláním dotazu 
na elektronickou adresu
„preletyiss@seznam.cz“ formou au-
tomatické odpovědi. stanice je vidět 
i bez dalekohledu, připomíná pomalu 
letící, velmi jasnou hvězdu. létá ve 
výšce zhruba 420 km nad zemí, po-
hybuje se rychlostí 27000 kilometrů 
za hodinu. 

– v první polovině května bude dobře 
viditelná kometa c/2019 Y4 atlas, 
objevená v prosinci loňského roku.

v průběhu května je z důvodu koro-
navirové epidemie a opatření vlády Čr 
provoz hvězdárny omezen, aktuální in-
formace o znovuzahájení pravidelného 
návštěvnického provozu budou k dispo-
zici na internetových stránkách (www.
obsupice.cz) a facebooku úpické hvěz-
dárny (www.facebook.com/obsupice).         

Jiří Kordulák, Hvězdárna v Úpici

Jaroslav křovina
od kolegy historika jsem obdržel informaci o dalším úpickém legionáři, zaujal mne 
jeho životní příběh, který předkládám čtenářům úpických novin.

narodil se 18. října 1896 v úpici. Po obecné a měšťanské škole vystudoval ob-
chodní školu. Pracoval jako tkadlec a později jako korespondent, to už se přestěhoval 
do hořic. Po vypuknutí války 
nastoupil v 18 letech službu 
v rakousko-uherské armádě 
u praporu polních myslivců  
č. 2. do zajetí se dostal v bo-
jích v itálii u monte sabatina 
dne 8. srpna 1916. v zajatec-
kém táboře santa maria capua 
vetere u neapole strávil téměř 
dva roky. složil přísahu Česko-
slovenské republice a 8. dubna 
1917 vstoupil v Padule do čes-
koslovenského vojska, do ital-
ské legie. dne 26. dubna 1918 
byl zařazen k 6. rotě čs. střelec-
kého pluku 34 v hodnosti střel-
ce. od 10. května téhož roku 
byl přeložen ke kulometné četě 
8. roty 6. divize a 6. června 
s ní odjel na frontu. od 15. září 
nastoupil studium důstojnické 
školy v modeně. dne 30. listo-
padu 1918 byl jmenován praporčíkem, počátkem roku 1919 podporučíkem a přeložen 
k pěšímu pluku 39 „výzvědnému“. 17. prosince se vrátil do vlasti s druhým transpor-
tem italských legií. na jaře roku 1919 se účastnil bojů na slovensku, během nichž byl 
4. června raněn. to již měl hodnost poručíka, na něhož jej povýšili 28. února. u svého 
pluku sloužil až do 18. února 1921, kdy odešel do zálohy. za více než osm let své le-
gionářské služby získal Československý válečný kříž, Čs. revoluční medaili, medaili 
vítězství a italské vyznamenání Fattiche di Guerra. výhody určené legionářům však 
odmítl.

ve dvacátých letech pracoval Jaroslav křovina jako cizojazyčný korespondent, kde 
využíval své znalosti němčiny, italštiny a francouzštiny. v roce 1934 začal pracovat 
v horních Počernicích jako obecní tajemník. veřejně se angažoval zejména v sokole, 
kde zastával funkci náčelníka, vzdělavatele i starosty.

v době obsazení Československa nacistickou armádou se ihned zapojil do činnosti 
odbojové skupiny obrana národa, jejíž významnou složkou byli členové Českosloven-
ské obce sokolské, legionáři a státní zaměstnanci, především důstojníci čs. armády. 
vlastenecká ilegální skupina v horních Počernicích, kde Jaroslav křovina působil, se 
podílela na vydávání ilegálního časopisu v boj. spolupracoval také se skupinou okolo 
inky Bernáškové, jejímž hlavním cílem bylo realizovat ilegální přechody do zahra-
ničí, shromažďovat zpravodajské informace a provádět protinacistické zpravodajství.

Po atentátu na říšského protektora obergruppenführera reinharda heydricha prová-
děli dne 2. června 1942 němečtí vojáci v horních Počernicích prohlídku domů a kon-
trolu všech osob. ostatně činili tak v celé Praze, i když horní Počernice byly tehdy 
samostatnou obcí na okraji Prahy, byly na řadě rovněž. Po ukončení prohlídky bytu 
tajemníka J. křoviny vojáci odešli, za několik hodin se však, pravděpodobně na udání 
bývalého strážníka Šnajdra, vrátili a po opětovné důkladné prohlídce nalezli opako-
vací pistoli. Jaroslav křovina byl ještě téhož dne zatčen gestapem a následně odsou-
zen k trestu smrti a o několik dní později, 8. 6. 1942, v Praze na kobyliské střelnici 
popraven.

v dnešní městské části Prahy bylo po úpickém rodákovi pojmenováno náměstí 
v centru horních Počernic. Jeho jméno tak připomíná spoluobčanům také jeho ideály 
a morální hodnoty, kterými byly odvaha, vlastenectví, věrnost a národní hrdost.

Josef Cabadaj

Prameny: vua-vha,f. Poslužné listy legionářů J. křovina, hornopočernický zpra-
vodaj č. 6, Jaroslava dočekalová-křovinová
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POVÍDEJME SI DĚTI
ZPRÁVY ZE ŠKOL, MAT. ŠKOL A ZUŠ

kritéria pro přijímání dětí na šk. rok 2020/2021
Podle zákona č.561/2004 sb. o předškolním, základním, středním, vyšším odborném 
a jiném vzdělávání (školský zákon) v platném znění, rozhoduje o přijetí dítěte do ma-
teřské školy, popřípadě o stanovení zkušebního pobytu dítěte ředitelka mateřské školy 
(ust. § 34 odst. 3 školského zákona). 
o přijetí dítěte, § 16 odst. 9, se zdravotním postižením rozhoduje ředitelka školy 
na základě písemného vyjádření školského poradenského zařízení, popřípadě také 
registrujícího praktického lékaře pro děti a dorost (ust. § 34 odst. 6 školského zákona).

kritéria pro přijetí dětí v době konání zápisu do MŠ, vždy v souvislosti s přiděle-
ným registračním (pořadovým) číslem při zápisu:
– Přednostně se přijímají děti podle věku od nejstarších po nejmladší:
• které před začátkem školního roku 2020/2021 /do 31. srpna/ dosáhnou nejméně 
 třetího roku věku 

• s trvalým pobytem ve školském ob-
vodu stanoveným městským úřadem 
v úpici, v případě cizinců místem po-
bytu

• které jsou uvedeny na seznamu po-
skytnutém městským úřadem úpice + 
děti, které nejsou na seznamu a dolo-
ží místo trvalého pobytu v příslušném 
školském obvodu

– následně se přijímají děti podle věku 
od nejstarších po nejmladší (do napl-
nění kapacity školy)

• které nejdéle k 31. srpnu 2020 dovrší  
 2 let.

Přijímání dětí k předškolnímu vzdělá-
vání mimo termín zápisu:
dítě starší 2 let, může být přijato k před-
školnímu vzdělávání i mimo termín zá-
pisu (v průběhu školního roku), do napl-
nění kapacity školy.

Bc. Zvelebilová Jitřenka, ředitelka MŠ

zŠ úPice-lánY

PrůLet ÚLeM

výrazný 
úspěch žáků
ZŠ Úpice-Lány
dříve než vypukla mimořádná opatření 
a v České republice se zavřely všechny 
školy, přišel ondřej Petera s nápadem zú-
častnit se soutěže s názvem Prezentiáda. 
Pořadatel, kterým je spolek student cyber 
Games, na svých webových stránkách uvá-
dí: „Jedná se o soutěž v prezentačních do-
vednostech pro všechny studenty středních 
a žáky základních škol. tato soutěž podpo-
ruje týmového ducha, kreativní tvorbu, vy-
jadřování, vystupování a spoustu dalších 
důležitých schopností člověka. snaží se 
ve studentech vzbudit zdravé sebevědomí 
a zbavit je strachu z vyjadřování vlastních 
názorů.“ 

letos se jedná již o 10. ročník a téma pro 
soutěžní týmy základních škol zní „Škola 
nebo život“. ondřej oslovil spolužačku 
nelu Čápovou a společně po telefonu při-
pravili prezentaci, která byla s přihláškou 
elektronicky zaslána pořadatelům. vzhle-
dem k současné situaci byla krajská kola 
zrušena a nahrazena online koly. lán-
ské duo přišlo na řadu 8. dubna a porotu 
očividně zaujalo, protože už v pondělí  
13. dubna bylo jasné, že celostátní finále 
soutěže se bude konat za naší účasti. nela 
s ondrou totiž postoupili mezi 30 nejlep-
ších týmů a v září v Brně na masarykově 
univerzitě zabojují o titul celkového vítěze 
Prezentiády 2020.     Iveta Votočková
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všechno je „jinak“
mimořádná opatření, nouzový stav, nové podmínky, nové nápady, nová řešení... za „nor-
málního“ stavu potřeba videokonferencí ve škole nebyla tak silná, jako je tomu nyní.  
a nové metody s sebou přinášejí nečekané situace...

Spánek – základ dobrého zdraví 
(Z videokonferencí I)
„vyhlásila jsem jedno z videosetkání s žáky deváté třídy. na konzultaci v 9:00 požádal  
o povolení k přístupu žák ll, ačkoliv nebyl řádně prostřednictvím ankety přihlášen. moje 
učitelské srdce zaplesalo a samozřejmě jsem mu přístup povolila. a chválím a říkám, jak 
si vážím toho, že si kvůli mně přivstal... ale on mě opravil: „Já jsem kvůli vám nevstával, 
paní učitelko, já jsem kvůli vám totiž ještě nešel spát.“ závěr: další konzultaci navrhnu na 
01:40, neboť tento čas odeslání se vyskytuje v e-mailech s úkoly ll nejčastěji...“ 

o dva dny (ve středu) později tentýž žák:
„dobrý den, paní učitelko, chci se omluvit, že jsem odevzdal úkol pozdě. neměl jsem tro-
chu pojem o čase a vstával jsem v 15 hodin. taky jsem si myslel, že je čtvrtek. omlouvám 
se, snad se to příště už nestane.“

„už mi je jasné, že žákyně lv dnes nestihla konzultaci v 10:20, protože ji nevzbudil budík. 
téma pro její absolventskou práci totiž zní: spánek – základ dobrého zdraví.“

Iveta Votočková

Chybíš jen ty! 
(Z videokonferencí II)
týden se připravuji pod vedením syna Petra na spuštění první videokonference. musím to 
přeci zvládnout. nastal den d. všichni zapsaní žáci 8. a řádně a včas přihlášeni, jen já tam 
nebyla. a přitom sedím u svého počítače, vše připravené s předstihem... volám kolegyni, 
která má dceru v 8. a, a ptám se: „tereza funguje?“ odpověď zněla: „ano, všichni tam 
jsou, chybíš jen ty.“ Pokládám telefon a zkouším to ještě jednou a tentokráte lépe...
snažím se točit také videa, ale pochopila jsem, že ze mě „jutuberka“ nikdy nebude... Pro 
účely matematiky to snad ale stačí.        Iveta Jiříčková

Až bych brečela 
(Z videokonferencí III)
 „děti už neskutečně prahnou po škole... soudě podle toho, že jsem dvě holky ode mě 
prý až rozbrečela videem a pozdravem z naší prázdné třídy (a to bylo pozitivně nahrané 
video!). eliška, když si to pouštěla, tak údajně brečela, jak moc už chce do školy... no, tak 
to se nám už dlouho u dětí nestalo, že chtějí do školy... a myslím,  že už jich je většina..., 
jako i učitelů..., já už bych učila zase přímo tváří tvář ve třídě, až bych brečela :-). opravdu 
mně ta moje partička dětí i kolegů chybí...“             Daniela Dvořáčková

Jeden den v karanténě
(téma slohového úkolu pro 9. A)
karanténa přišla náhle a zastihla nás v průběhu pracovního týdne. První dny byly cel-
kem fajn. nemusím do školy, můžu chodit dlouho spát a ráno nemusím nikam vstávat. 
doma pro mě karanténa nepředstavuje žádná omezení. vše je v obvyklém stylu. vstanu, 
podívám se na internet, věnuji se svým zálibám. zahraji si na hudební nástroje, vypracuji 
domácí úkoly. můžu jít ven na zahradu pohrát si s naším psem. 
ale má to jedno velké ale. už nemůžu jít jen tak mimo dům, všichni jsou v rouškách. 
nechodí se do školy, a i když mi to ze začátku nevadilo, najednou bych do školy ráda šla, 
viděla se s kamarády a prožívala běžné školní dny jako dříve. možná o to víc, protože 
základní škola pro mě koncem tohoto roku skončí a já půjdu na školu jinou. stejně tak 
mi chybí každodenní rutina spojená s docházkou do zuŠ, kde mám za ty roky hraní také 
spoustu kamarádů. začala jsem tento rok hrát na saxofon a rady paní učitelky jsem v za-
čátcích postrádala. občasné úkoly kontakt s ní nemůžou nahradit. 
Jednu pozitivní věc mě ale karanténa naučila, a tou je fakt, že vše, co bylo před ní, ať to 
bylo spojené s úkoly, stresem před písemnými pracemi a dalšími věcmi běžného života, 
bylo lepší než toto. 
  co napsat závěrem? ať už ten vir něco zahubí a vše se zase vrátí zpět do obvyk-
lých kolejí, protože mě už prvotní nadšení z karantény opravdu opustilo. 

Adéla Melicharová, 9. A

Jak prožívám
koronavirové období, 
kdy musím být doma
(téma slohového úkolu pro 3. a)

3D tisk pomáhá
nová 3d tiskárna na zŠ úpice–lány 
pracuje i v době mimořádných opatření. 
Škola se aktivně zapojila do boje pro-
ti koronaviru tvorbou přípravků na šití 
ochranných roušek a plastových dílů na 
ochranné štíty. 

ke dni uzávěrky tohoto čísla novin 
(15. 4. 2020) se na zŠ úpice–lány vy-
tisklo více než 200 předmětů, které 
pomáhají s bojem proti covid-19. díky 
této formě pomoci putovalo více jak 140 
kusů ochranných štítů z lánské školy pří-
mo pro město úpice. tiskárna v tomto 
boji odpracovala už přes 475 hodin tisku.  
a stále pracuje dál...       Jakub Huček
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velikonoční běh 2020
Říkáte si jak jako velikonoční běh? vždyť se všechny sportovní soutěže zrušily nebo 
odročily... organizátoři velikonočního běhu 2020 samozřejmě vládní opatření nepo-
rušili. instrukce na internetu zněly jasně: „naplánuj si kdekoliv ve svém okolí trasu 
dle zvolené délky závodu a vyběhni v čase určeném pro závod. můžeš běžet i doma 
na běžeckém páse.

od soboty 11. 4. do pondělí 13. 4. nezapomeň si svou aktivitu zaznamenat na chytré 
hodinky nebo mobilní aplikaci. Po dokončení nám odešli důkaz o absolvování běhu 
v podobě screenshotu obrazovky z tvé sportovní aplikace, kde bude vidět datum tvého 
běhu, délka uběhnuté trasy a čas. následně vše zkontrolujeme a zapíšeme tvůj dosaže-
ný čas do výsledkové listiny.“

no a ve výsledkové listině, která čítá více než 4500 běžců (!), najdeme také dva 
reprezentanty zŠ úpice–lány. atleti si mohli vybrat ze čtyř různých délek tratí  
(3, 5, 10 a 19 km). Paní učitelka vendula Janečková uběhla 10 kilometrů za 47 minut  
a 40 vteřin. v kategorii z50 tak obsadila vynikající 6. místo, v absolutním pořadí 
atletů, kteří si vybrali „desítku“ (ženy a muži dohromady), skončila padesátá. 

druhý reprezentant zŠ úpice–lány, pan učitel zdeněk hrabánek, zvolil nejdel-
ší trať s označením „covid-19 km“. zaběhl ji za 1:43:14, čímž se ve své kategorii 
m50+ zařadil na skvělé 10. místo. v absolutním pořadí borců, kteří zvolili nejdelší 
trať, skončil sedmdesátý šestý. 

klobouk dolů před oběma běžci-pedagogy a díky za reprezentaci školy.
Petr Kalousek

Lánská laťka
v sobotu 14. března 2020 měl proběhnout 30. ročník úpické laťky. mimořádná opat-
ření vyhlášená českou vládou se však týkala i mítinku, který se chystal oslavit své 
jubileum. 

Před uzavřením škol jsme však ještě stihli uspořádat alespoň školní kolo ve skoku 
vysokém, tzv. lánskou laťku. ti nejlepší nás měli reprezentovat právě na úpické laťce. 

lánská laťka proběhla v pondělí 9. března 2020 v lánské tělocvičně. nejpočet-
něji byla obsazena kategorie mladších dívek. všechna tři děvčata shodně skočila 
115 cm. o pořadí rozhodoval počet pokusů (1. Yen nhi vu thi, 2. kateřina Jansová,  
3. dorota vojtěchová). obdobná situace jako u mladších dívek panovala i v kategorii 
starších dívek. První tři místa patřila osmačkám, které pokořily laťku ve výšce 120 cm  
(1. adéla koudelová, 2. vendula menšíková, 3. antonie Píchová). mezi mladšími 
chlapci exceloval Filip raabe, který zdolal 140 cm. druhý byl Štěpán smékal a Jiří 
Peterka. oba skočili 125 cm. starší chlapci předvedli také hodnotné výkony. ondřej 
netolický se přenesl přes laťku ve výšce 168 cm. o 15 cm za ním zaostal druhý marek 
Pytela. Bronz si vyskákal všestranně nadaný ondřej souček.             Vendula Janečková

BAJKY A PODPOVÍDKY
Z LITERÁRNÍ TVORBY OBČANů

Úpičtí vodníci u Čapků 
Josef Čapek vzpomíná v textu náš vodník (lidové noviny 30/4 1939): „naše matka, Božena 
Čapková, manželka lékaře v úpici, byla horlivou národní pracovnicí a v letech před národo-
pisnou výstavou (byla v r. 1895, pozn. aF) pilně sbírala lidové písně, pověsti, pověry, úsloví 
a pořekadla z úpického kraje. sezvala staré babky i dědečky jednou z havlovic, podruhé ze 
suchovršic, jindy zase ze rtyně a vůbec z celého okolí, sedělo se ve veliké kuchyni, navařilo se 
kávy a strýci a tetky se rozpomínali, vypravovali, zpívali, jeden trumfoval druhého. /.../ sedli 
jsme si na kuchyňskou stoličku a poslouchali jsme, co všechno ti staří nevědí; sestra helena, já 
a karel.“ osmiletá i sedmiletý (spíše o rok mladší) si to zřejmě trochu pamatovali, ale i v nej-
mladším karlíčkovi patrně něco z toho utkvělo.

mezi vyprávěními bylo mnoho pověstí a pohádek o vodnících. ty paní doktorová v roce 
1896 uveřejnila v časopise Český lid (lidové pověsti o vodníkovi. v úpici a okolí sebrala Bo-
žena Čapková. Český lid, v., 1896, s. 73 a násl.; pokud vím, jediná její tehdy uveřejněná práce).

text začíná: „v úpici na tak zvaném závodí bydlil před dávnými lety jeden felčar. tomu 
chodíval vždy vodník před velkou vodou tlouci na dvéře a volával: holky, ukliďte si nádobí, 
bude zle.“ ty na vodníkovo varování vždy reagovaly a dobře udělaly. možná týž, možná jiný 
sedával „na bývalé staré lávce na (mádle) zábradlí vždy večer“ a když někdo přicházel, skočil 
do vody a zatleskal nebo zamával. „též do jedné chalupy na závodí vždy před velkou vodou“ 

přicházíval vodník varovat. „Byl prý to hez-
ký mládeneček kudrnatých vlasů. na hlavě 
nosil kulatý zelený klobouček a z levého 
šosu mu kapala voda.“ „Jakýsi chalupník šel 
v noci z úpice přes farské pole k sychrovu. 
když přišel blízko mostu, spatřil najednou 
před sebou bílého koně, který se mu posta-
vil v cestu a nechtěl jej pustiti dál.“ když se 
pocestný „všecek upocen a ustrašen počal 
modliti“, skočil kůň do řeky. „Byl to prý vod-
ník, který se v koně proměnil“. další úpic-
ké vyprávění je podobné prvnímu: „v úpici 
bydlel jakýsi Franěk. k tomu chodíval vod-
ník na táčky.“ když měla přijít velká voda, 
varoval ho, aby si uklidil otýpky. „u sych-
rova v řece úpě býval též vodník. nejradě-
ji sedával na zábradlí při silnici, která vede 
k havlovicícm.“ ten si u splavu „prával vše-
lijaké klůcky“, které ve vodě chytil. věšel je 
na keře a vrby, aby mu uschly. (ale proč by 
vodník něco sušil? nebo byly ty „klůcky“ 
variantou k „pentličkám“?) Jakýsi pasák mu 
je kradl, vodník ho chytil a chtěl utopit. Pa-
sák se ubránil, ale vodník se mu stejně po-
mstil. „Poslal naň takovou strašlivou žízeň, 
že ji nebyl s to pasák nikdy uhasiti.“ tolik 
tedy zaznamenala paní Čapková o úpických 
vodnících. Bylo-li jich více, nebo vyváděl-li 
to vše jeden, to se už nedovíme. v textu je 
pak řada vyprávění o vodnících v havlovi-
cích i dále po toku úpy až po mlýn ratibořic-
ký, o vodníccíh z kosteleckých rybníků i pak 
z metuje od hronova. Josef Štefan kubín, 
který sbíral česká vyprávění v Českém kout-
ku kladska o deset let později, zaznamenal 
vždy obec i jméno vypravěče. to paní dok-
torová bohužel nedělala. Josef Čapek některá 
její vyprávění upravil a použil ve výše uve-
deném textu. 

o vánocích 1923 vyšla v lidových novi-
nách karlova Pohádka vodnická. v ní také 
připomíná nejdříve tři vodníky z úpicka: 
„tak třeba zrovna u nás, co jsme se my jako 
narodili, bydlel jeden v řece úpě pod spla-
vem a jeden byl tuhle v havlovicích u toho 
dřevěného mostu, a jeden se zdržoval v ra-
dečském potoku; však jednou přišel k mému 
tatínkovi, aby si dal vytrhnout zub a za to mu 
donesl košíček stříbrných a růžových pstru-
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hů...“ karel chtěl touto vodnickou pohádkou 
asi potěšit už vážně nemocnou maminku. ta 
zemřela 13. dubna 1924. a svou poslední po-
hádkou vzdal pak hold zemřelému tatínkovi.

nejznámější z karlových vodníků je totiž 
havlovický vodník Joudal z velké pohádky 
doktorské. úpický pan doktor tam vyprá-
ví svůj „Příběh s havlovickým vodníkem“. 
„u nás v úpě za havlovickou lávkou, v kořá-
ní vrb a olší žil starý vodník. Joudal se jme-
noval; byl to takový mrzout, neruda, kakabus 
a bručoun, někdy dělal povodně, a občas to-
pil i děti, když se koupaly; zkrátka, lidé ho 
v té řece neradi viděli.“ a pan doktor popi-
suje, že „fráček má zelený a na krku červený 
šátek, a heká, kašle, kýchá...“ a tak mu pan 
doktor doporučil teplo a sucho. Jenže jakpak 
si to mohl v řece úpě udělat. a tak mu pan 
doktor poradí, aby se přestěhoval do tep-
lých pramenů. hastrman „poslechl, usadil 
se na slovensku v horkém zřídle a vytahuje 
z hlubin země tolik vroucí vody, že na tom 
místě je teď věčný teplý pramínek. a v tom 
horkém zdroji se koupají lidé a taky jim to 
dělá dobře na revma.“ vodník od pana Josefa 
vika, jak bývá na havlovických publikacích, 
je zřejmě jiný vodník. ten jako mrzout a ka-
kabus opravdu nevypadá.

velká pohádka doktorská vyšla v lido-
vých novinách 15. listopadu 1931. karel 
Čapek ji napsal po smrti svého tatínka, úpic-
kého pana doktora, který zemřel 4. července 
1929 v karlově pražském bytě. knižně vyšlo 
„devatero pohádek a ještě jedna od Jose-
fa Čapka jako přívažek“ v roce 1932. Josef 
knížku ilustroval.

za zmínku nakonec jistě stojí konstatová-
ní, že v Čapkových pohádkách najdeme ved-
le vodníků i hejkala, rusálky nebo loupežní-
ky, ale žádného čerta, žádného ďábla, žádné 
peklo. toho se nás zřejmě snažil uchránit.

Aleš Fetters

MARSYAS
KULTURA

Městské muzeum
a galerie JWM
městské muzeum a galerie Julie  
W. mezerové a nkP dřevěnka budou 
podle harmonogramu otevírání institucí 
uveřejněného vládou Čr pro veřejnost 
zpřístupněny po 25. 5. 2020. Pevně vě-
říme, že se v posledním májovém týdnu 
společně shledáme – na staré radnici se 
na vás bude těšit fotografická výstava 
připomínající dolování ve rtyňsko – ma-
losvatoňovickém revíru a karla kováře 
Jáma – PrŮmstav – FotoGraF. 

kino úpice a doufejme, že i divadlo 
aloise Jiráska, obnoví svoji činnost po-
dle téhož nařízení 8. 6. 2020. 
těšíme se na vás!       jn

milí čtenáři, v době uzávěrky úpických 
novin nemáme žádné informace, kdy bu-
deme moci pro vás otevřít své prostory. 
vydržte a sledujte naše webové stránky, 
facebook či výlohu knihovny, kde vás 
v případě změny budeme informovat.

J. Šimková

nové knihy
knIHY PrO DOSPěLÉ

Berry, Steve: Maltézská výměna
další pokračování volné řady politických 
thrillerů, v nichž má hlavní slovo bývalý 
vládní agent a špičkový kryptolog cotton 
malone.

váňová, Magda: Mlsná huba
román zkušené autorky ženské litera-
tury je zasazen do prostředí rodinné re-
staurace.

Lorentz, Iny: vzpurná
historický román s romantickou záplet-
kou se odehrává v 17. století na pozadí 
tažení armád osmanské říše evropským 
kontinentem.

Michaelides, Alex: Mlčící pacientka
slavná malířka alicia Berensonová měla 
idylické manželství. a pak jednoho dne 
svého muže zastřelila. do záhadného 
případu nemá kdo vnést světlo, protože 
alicia od vraždy už šest let nepromlu-
vila ani slovo. Její mlčení chce prolomit 
psychoterapeut theo Faber, pro kterého 
se na první pohled nelogická vražda sta-
ne posedlostí. Řešení se možná skrývá 
v jednom z aliciiných obrazů. Je však 
theo připraven zjistit pravdu?

van Dyken, rachel: Pravidla touhy
Jakkoli se zdá zprvu nemožné, že by 
mohli lex a Gabi spolupracovat, jejich 
vzájemná nevraživost se časem mění 
v city zcela opačné. román o vztahu, 
který se nejdříve jevil jako noční můra 
obou. Přitažlivost však byla silnější.

Sodomková, Magdalena:
Matematika zločinu
napínavé reportážně-detektivní čtení. 
odehrává se v českých soudních síních 
a vězeňských celách.

Bajnarová, Alexandra: Černobíle
Prvotina české autorky popisuje život ně-
kolika postav, přičemž se nejvíce zamě-
řuje na život afričana Bena a jeho setká-
vání se s projevy rasismu zde v Čechách.

Bauer, Jan: kdo zradil krále
další historická detektivka se soudcem 
melicharem a jeho pomocníkem Božetě-
chem odehrávající se za vlády Jana lu-
cemburského.

Graham, Winston:
Poldark: cizinec z moře
Pokračování románové ságy o rodině 
Poldarkových odehrávající se v letech 
1810–1811 v cornwallu.

Cantor, Jillian: v jiné době
osudová láska mezi majitelem knih-
kupectví a talentovanou houslistkou se 
rozhoří v roce 1931 v německu. doba 
jim nepřeje, protože hanna je židovka. 
hlavní hrdinka se v roce 1946 probere 
z bezvědomí na louce nedaleko Berlína. 
Posledních deset let života zmizelo kde-
si v mlze. netuší, co se stalo s maxem. 
léta plynou, hanna spolu s hudbou putu-
je evropou a nakonec odchází do ame-
riky. stále ji pronásleduje zapomenutá 
minulost a osud její životní lásky.

Delaney, J. P.: Dokonalá manželka
abbie se probudí po dlouhém spánku 
a je jí sděleno, že je robot. tim, zámožný 
majitel společnosti zabývající se vývojem 
umělé inteligence, ji vytvořil jako napo-
dobeninu své zesnulé manželky, aby pře-
konal stesk. abbie se učí znovu žít v roli 
umělkyně, manželky a matky mentálně 
nemocného syna. když se však dozví, že 
tim byl obviněn z její smrti, začne si vší-
mat jistých nesrovnalostí. snaží se zjistit 
pravdu nejen o své smrti, ale i o svém 
vztahu s manželem, o jeho motivech 
i o osobnosti skutečné abbie, na niž má 
jen kusé vzpomínky. 

kara, Lesley: Fáma
Psychologický thriller přináší příběh 
z poklidného přímořského městečka 
v essexu, ve kterém život totálně změní 
jedna nevinně vyslovená fáma.

Peters, elizabeth: Sběratel duší
historická detektivka z prostředí ar-
cheologických vykopávek a mystického 
egypta, kde hrdinové postupně odhalují 
pravdu a smysl nevyjasněných událostí 
posledních let.

MacLean, Julianne:
křižovatka života
Pověstné mávnutí motýlích křídel změni-
lo idylický život hlavní hrdinky emotiv-
ního románu abii. krásná rodina i spo-
kojený profesní život se dílem tragické 
události mění v prach.
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Mlynářová, Marcela:
kdo nehřeší, nežije
kniha drobných příhod z autorčina živo-
ta vyprávěných se snahou o vtipný nad-
hled a ponaučení.

Harris, Brooke: když jsi odešel
Psychologicky laděný román o křehkosti 
lidského štěstí a o znovunalezení naděje 
a síly postavit se trpkému osudu.

Daniels, natalie: kukačka
Psychologický thriller známé anglic-
ké herečky je příběhem ženy podezřelé 
z těžkého zločinu. Jedinou osobou, která 
může zjistit pravdu o celém případu, je 
psychiatrička emma robinsonová.

Grylls, Bear: Let duchů
úvodní díl z řady špionážních thrille-
rů Will Jaeger. elitní voják Will objeví 
v amazonské neprostupné džungli tajem-
ství související s temnými stíny historie 
druhé světové války, které jistá skupina 
lidí hodlá skrývat za jakoukoliv cenu.

Barnérias, Marine: Bonjour, živote!: 
cesta, která mě naučila žít s roztrouše-
nou sklerózou
studentce marine byla v jejích třiadva-
ceti letech diagnostikována roztroušená 
skleróza. rozhodla se nemoc brát jako 
zvláštní dar od života, nalézt svou rov-
nováhu, kterou se jí nemoc snaží rozbít, 
a uskutečnit svůj sen – cestování.

Mrověcová, Ljuba: Češskij jazyk dlja 
russkogovorjaščich = čeština pro rus-
ky mluvící
učebnice je určena cizincům z rus-
ka, ukrajiny, Běloruska a dalších států 
sns, kteří přijíždějí do České republiky 
a chtějí si osvojit v krátké době češtinu 
pro základní komunikaci s Čechy v běž-
ných každodenních situacích, zvládnout 
základy české gramatiky a získat pově-
domí o sociokulturních zvláštnostech ži-
vota v Čr, které jsou důležité pro počá-
teční adaptaci v českém prostředí.

novotný, Petr:
nemoc hodných lidí – rakovina
Publikace zkoumá souvislosti mezi onko-
logickými onemocněními a depresemi, 
sociálními, emočními či partnerskými 
problémy: souběh rakoviny s těmito ne-
gativními jevy je dnes nepřehlédnutelný.

ramba, tereza: Dobrodruhům
autorka, herečka a cestovatelka za dva 
roky navštívila dvacet zemí a rozepsala 
se o jejich známých i nečekaných podo-
bách. své zážitky kombinuje s autentic-
kými fotografiemi a ilustracemi.

Jak založit vlastní firmu
rady a strategie, jak postupovat při za-
kládání vlastního podniku.

Han, Byung-Chul:
vyhořelá společnost
německy píšící filozof korejského půvo-
du Byung-chul han, jehož knihy byly 
přeloženy do téměř dvaceti jazyků, při-
náší pronikavou diagnózu doby.

Loskotová, Martina: román
Příběhy vyprávěné s nadhledem a sebe-
ironií majitelkou psa - štěněte labradora. 
Bez ohledu na všechny události a okol-
nosti autorka milovnicí psů zůstává.

Haratischwili, nino: Osmý život
strhující rodinná sága provázená vůní 
čokolády se odehrává na pozadí celé-
ho dvacátého století, za gruzínskoruské 
války a v neklidném revolučním období. 
horká čokoláda připravovaná podle staré 
rodinné receptury přináší po šest genera-
cí spásu i neštěstí...

Dán, Dominik: Jednou nohou v hrobě
v detektivním románu úspěšného slo-
venského autora pátrají osvědčení krimi-
nalisté po pachatelích, kteří si počínali 
s mimořádnou krutostí.

Connolly, John: Hněv andělů
v hlubokých lesích maine je objeven 
vrak letadla. nikde se však ani nemih-
la zpráva o jeho zmizení, nikde nejsou 
žádná těla. Jen někteří lidé, dobří i zlí, 
po něm usilovně a dlouho pátrají. to, co 
se ve vraku ukrývá, má mnohem větší 
cenu než peníze: je to seznam jmen moc-
ných a vlivných mužů a žen, kteří zapro-
dali svou duši Ďáblu.

Jazairiová, Pavla: Příběhy z Mexika
známá cestovatelka a novinářka přibli-
žuje své zážitky z putování po exotické 
latinskoamerické zemi.

knIHY PrO DětI A MLÁDeŽ

Brezina, thomas: Případ pro tebe 
a klub tygrů. Ztracená Atlantida
klub tygrů tráví prázdniny na řeckém 
ostrově naxos. na výletě lodí vyloví 
z vody tajemnou zprávu. Podle legendy 
se prý v těchto místech nachází pozůstat-
ky bájné atlantidy. Biggi, lukovi a Pat-
rikovi nedá záhada spát. s potápěčskou 
výstrojí se proto znovu vydají na moře 
a ponoří se do hlubin. tam však na ně 
čeká obrovské překvapení, ale hlavně 

velké nebezpečí. Podaří se jim vyváz-
nout se zdravou kůží?

Mondschein, Pavel:
Bordeří povídačky
vítejte u humorných příběhů pro malé 
i velké a začtěte se do pohádek plných 
zvířátek, dobrodružství a trochy toho 
napětí. veselý borderáček kubíček vám 
ukáže, že na celém světě není nic, co by 
nedokázal.

Frixe, katja: Čarokrásné knihkupec-
tví. Čokoládové dortíky pro všechny!
další klárčino dobrodružství v kouzel-
ném knihkupectví, kde se chystá naroze-
ninová párty.

Walliams, David: Ledová obluda
humorný, dobrodružný příběh o dese-
tileté osiřelé holčičce a desetitisíciletém 
mamutovi.

Pospíšilová, Zuzana:
Starostlivá veverka
ondra s kamarádkou nelou tráví prázd-
niny u prarodičů na chatě. společně se 
starají o zraněnou veverku.

David, erica:
Anna & elsa. Sláva naší královně
elsa arendellská je hrdou královnou, 
která navíc umí kouzlit se sněhem a le-
dem. každý den má mnoho panovnic-
kých starostí. všichni se na ni obracejí 
s žádostí o pomoc či vyřešení konfliktu. 
kdo však pomůže samotné královně, 
když bude třeba? Je tu přeci její sestra 
anna a kouzlo nejmocnější...

Cube kid:
Deník malého Minecrafťáka. 6
závěrečný díl dobrodružství malého ves-
ničana minuse, bojovníka připraveného 
zachránit svět minecraftu. minuse ani 
alizée ani ve snu nenapadlo, že by se 
na své cestě za věčnou kovárnou mohli 
setkat se svými kamarády. i je totiž vy-
slal starosta na zvláštní misi... 

Bednarová, Yvona: Jak měsíček 
a hvězdičky pomohli panence
Pohádkový příběh o dvou holčičkách, 
které se sice nikdy nepotkají, ale spojuje 
je jedna odhozená panenka.

kipp, Angelika:
Starý papír – nový design
kniha vám ukáže, jak ze starých knih, 
kartonů od vajec, balicího papíru či za-
žloutlých notových partitur vykouzlit bá-
ječné dekorativní předměty.
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          70 LET  ÚPICKÉHO  LOUTKOVÉHO  DIVADLA 
 
Úpické loutkové divadlo slaví v letošním roce 70. let nepřetržité činnosti. Dovolte nám, vážení spoluobčané, 
abychom se krátce zastavili nad jeho historií. Někdy v říjnu v r. 1950 bylo na schůzi Místní odborové rady 
v Úpici odsouhlaseno pořízení loutkového divadla, na které finančně přispěly úpické Závodní odborové skupiny 
závodů Juta, Úpolen a Tonava. Závod Úpolen 01 dal k dispozici své skladové prostory v soukromém domě  
č.p. 36 v Úpici na náměstí, kde potom divadélko zakotvilo na plných 44 let.  
 
   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ovšem byly to jen místnosti, kde stály ještě poštovní přepážky z dob, kdy zde do r. 1930 sídlila pošta. Začátky 
nebyly právě nejlehčí. První schůzka všech zájemců o loutkové divadlo se konala 15. 11. 1950 a prvním 
principálem byl tehdy do roku 1953 pan Rudolf  Rykr. Po něm, do roku 1956, vedl soubor pan Václav Vítek. Od 
té doby, téměř po celý zbytek života, byl principálem loutkového divadla pan Antonín Kubíček. 

 
    
   
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tak přišlo na svět tehdejší útulné divadélko a s ním i první představení 20. a 21. ledna 1951 – Míček Flíček. 
Představení byla úspěšná, ale hned se ukázaly první nedostatky, zejména malé hlediště. Proto se už v červnu 
1951 hrála větší a náročnější inscenace Pohádka o zlaté rybce v Divadle A. Jiráska. V další sezóně 1951–1952 se 
pak téměř všechna představení hrála v divadle „U Vacků“ a skoro vždy při vyprodaném hledišti.  
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Na této, ne příliš kvalitní fotografii Na této fotografii z roku 1962 jsou: 
z roku 1950 jsou tehdejší zakládající J. Just, J. Provazník, A. Kubíček, J. Prášek, 
členové  souboru. Karel Kasper, S. Chráska, V. Provazník, P. Hruška, V. Kostelecký 
Jan Martinec, Rudolf Rykr,  a V. Kalášková. 
Josef Kubíček a Adolf Špetla 

 
V r. 1954 byla uspořádána 1. loutkářská výstava s cílem získat další zájemce o práci v souboru. V říjnu 1954 
odchod několika zakladatelů divadélka na vojnu nepříjemně poznamenal další činnost. Skutečně jen několik 
málo lidí tehdy vydrželo. Ale hrálo se! Ne už s takovými úspěchy, ne už tak výpravné hry a také ne před 
vyprodaným hledištěm. Tato vleklá krize trvala až do r. 1958, kdy byla uspořádána 2. loutkářská výstava, opět s 
cílem získat nové spolupracovníky. Přihlásilo se několik mladých lidí, kteří pak postupně přivedli další a další.  
V roce 1960 doznalo jeviště další přestavbu, takže zde bylo možné hrát marionetami, maňásky, javajkami a 
jeviště bylo možno využívat i pro živé herce, černé divadlo i promítání filmů. Současně bylo i upraveno hlediště, 
které po roce 1975 dostalo místo lavic divadelní křesla. A taktéž se soubor do té doby rozrostl o  nové členy 
z nichž mnozí zůstali loutkoherectví dlouhodobě věrni. 
 
    
 
 
 
 
 
 

J. Marel J. Šulc L. Vodička J. Linhart S. Kohout 
 
    
  
 
 
 
 
 
 J. Flídr J. Flídrová B. Sedláček F. Zloch H. Marelová

   
 
 
 
 
 
 
          

J. Fryčková J. Kubíčková A. Hrušková R. Fryčka H. Šlechtová 
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 Také manželé Hetflejšovi byli tehdy   Foto souboru z roku 1975 
 krátce členy souboru                                                            pohádka Sen Matěje Kopeckého v Libčanech 
 
Ve druhé polovině šedesátých let se už činnost rozjížděla naplno. Hrálo se pravidelně od října do března a to tak, 
že se střídala loutková představení s promítáním filmových pohádek. Začalo se i s pořádáním přednášek a 
promítáním zajímavých krátkých filmů pro dospělé, tzv. Večery zajímavostí. S rozšiřováním činnosti však 
vznikaly i finanční nároky, které se soubor snažil pokrýt výdělečnou činností o úpických poutích. Ze zisku se 
pak pořídily nové loutky, filmová promítačka, magnetofon apod. Soubor se zúčastňoval každoročně i okresních 
loutkářských přehlídek, někdy i krajských, z nichž se některé konaly také v Úpici, a kromě toho hraje často svá 
představení v mnohých místech okresu i mimo něj. Úpičtí loutkáři se zařadili mezi ty úspěšné v rámci 
Východočeského kraje. Od r. 1974 pravidelně, s krátkou přestávkou, vystupují na festivalu „O cenu Matěje 
Kopeckého“ v Libčanech, odkud si několikrát přivezli hlavní cenu festivalu a mnohokrát cenu diváka. Taktéž se 
účastnili přehlídek seniorských divadelních souborů. 
  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

V roce 1991 oslovili loutkáři děti  z úpických základních škol a vznikl tak nový dětský soubor, který tehdy 
vedli Radim Fryčka a Petr Hruška. Soubor  měl 12 členů a uvedl se několika loutkovými představeními, 
mimo jiné také černým divadlem. V roce 1997 ukončil tento soubor svoji činnost. Přesto však z tohoto 
souboru dodnes pokračují mezi úpickými loutkáři Pavel Kubíček, Eva Novotná-Kubíčková a Jana 
Mullerová. 

 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
  
 
  
 
 
 

Pokračování v příštím čísle / Klub loutkářů Úpice

Chovatelé nabízejí pomocnou ruku 
tradiční březnová výstava domácích zvířat – králíků, drůbeže a holubů musela být z důvodu 
nouzového stavu v Čr zrušena. Jarní výstava je pro místní chovatelé důležitá i kvůli nákupu 
chovného materiálu, krmení nebo kvůli radám pro začátečníky.
nabízíme pomocnou ruku všem, kteří zahajují chov, anebo si chtějí pořídit nové jedince do 
chovu. můžete se na nás obracet. Jsme schopni vám poradit nebo spojit s chovateli králí-
ků, drůbeže nebo holubů. začátečníkům poradíme s čímkoliv. kontakty: Jaroslav Balcar –  
732 925 134, vojtěch Peterka - 604 508 324.   Jan Balcar, 777 851 871, jednatel ZO ČSCH Úpice 

MÍSTO PRO JONATHANA
CÍRKVE, SPOLKY, SDRUŽENÍ, AKTIVITY

Z DRUHÉ KAPSY
SPORT

Bajkerský svátek
se kvůli pandemii neuskuteční
17. ročník závodu Qayron Jestřebí hory 2020 ani doprovodný 
program Bujará úpice se v květnu nakonec neuskuteční. Pořa-
datelé museli tradiční bajkerský svátek zrušit kvůli pandemii 
covid-19. „Jako první odvolávaly svá vystoupení kapely, 
teď přesouvají všichni pořadatelé závody na druhou polovi-
nu roku,“ vysvětluje jeden z pořadatelů Štěpán Pleskač. sou-
částí akce měl být i celodenní program pro děti nebo biketri-
alová exhibice Petra krause a ondry Šenka. zlatým hřebem 
„Bujarky“ se měl stát koncert legendární skupiny hudba Praha. 
to vše zhatila virová nákaza a s ní spojená preventivní opatření.

Prakticky všichni členové organizačního týmu pracují záro-
veň pro firmu BP lumen. letos věnují spoustu času a energie 
výrobě a prodeji kol apache a nové značky Qayron. „Od pořa-
datelství si trochu odpočineme, nabereme síly a sedmnáctý 
ročník závodu Qayron Jestřebí hory uspořádáme příští rok 
se vší parádou,“ slibuje na závěr za celý pořadatelský tým Ště-
pán Pleskač.

P. Záliš, Místní akční skupina Království – Jestřebí hory, o.p.s.
Mediální partner závodu QJH 2020
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KALENDÁŘ

27. 5. st
18. veřejné zasedání zm úpice
městský sál, úpice, 17 hodin

Běhy do vrchu zrušeny
35. ročník MArAtOnStAv ČeSkÉHO POHÁrU
v BěHU DO vrCHU 2020 A SvětOvÝ POHÁr
v BěHU DO vrCHU v JAnSkÝCH LÁZnÍCH
pro letošní rok ZrUŠenY!

Pořadatelé těchto akcí z tJ maratonstav úPice jsou 
velmi zklamáni. zareagovali na „vyšší moc“, která postihla 
celý svět. chystali jsme velmi pečlivě jubilejní ročník Poháru 
v běhu do vrchu. v plánu bylo setkání všech organizátorů s po-
děkováním za 35 roků práce na organizátorském poli v hradci 
králové na pozvání pana hejtmana Jiřího Štěpána a slavnostní 
zakončení v úpici.

v posledních dnech před zahájením soutěže jsme po mnoha 
dotazech od pořadatelů i závodníků definitivně zrušili letoš-
ní Pohár a posunuli tím soutěž do roku 2021. Provedli jsme 
to po odsouhlasení a rozhodnutí většiny organizátorů vrchař-
ských závodů včetně vedení Čas a Wmra.

mnoho let jsme čekali na to, že Česká republika uvidí svě-
tový pohár v běhu do vrchu. díky krajskému úřadu v hradci 
králové a dalším partnerům jsme zajistili potřebné finance 
a těšili se na start nejlepších vrchařů planety v Janských láz-
ních. Přidělení závodu mělo být poděkováním za 35 let vrchař-
ského snažení v Čr. Přípravy již stály mnoho úsilí i financí, ale 
s pokorou jsme rozhodli letošní závod seriálu světového pohá-
ru v Janských lázních zrušit a požádat všechny zainteresované 
o přesun na 15. 8. nebo 22. 8. 2021. věříme, že i finanční za-
bezpečení se nám podaří přesunout na příští rok. kdyby se nám 
podařilo letošní závod uskutečnit, bylo by to smutné, protože 
závodníci mají dnes úplně jiné starosti a navíc musíme chránit 
i jedny z největších lázní v Čr, které budou v té době, a tomu 
věříme, plné pacientů.

naším cílem bylo uspořádat tuto vrcholnou akci, aby diváci 
viděli nejlepší běžce světa v akci a hlavně aby se s nimi na trati 
mohla „poprat“ široká domácí běžecká veřejnost.

Jako pořadatelé počítáme se závody v Běhu do vrchu Janské 
lázně – Černá hora a Běhu dlouhými záhony v původních 
termínech. věříme, že se na startu sejdeme a budeme se spo-
lečně těšit na: 35. ročník MArAtOnStAv ČeSkÉHO PO-
HÁrU v BěHU DO vrCHU 2021 A SvětOvÝ POHÁr 
v BěHU DO vrCHU v JAnSkÝCH LÁZnÍCH 2021.

na závěr vám všem přejeme pevné zdraví a dobrou mysl v této 
těžké době. 

Karel Šklíba, ředitel závodu


